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v/ Horst-Werner J. Knüppel

Kære læsere af Thyras Vold og 
kære medlemmer af Slesvig-Ligaen

Det er forår, og hvilket forår står vi og nyder i 
fulde drag? Der kan vel ikke være nogen på vore 
breddegrader, som kan have noget at klage over, 
når det er vejret, vi skal forholde os �l. Sjældent 
har vi ha� et forår, som har været helt forry-
gende for landbruget. Klargøring af markerne og 
�lsåningen af samme har været helt op�male. 
Alt har kunnet foregå i en afslappet atmosfære 
uden nødplaner. 
Et forår, som også Benny Andersen i sangen: 
“Hilsen fra forårssolen.” kredser om. Sangen kan 
kun gøre os mere glade og �lfredse. Jeg vil her 
kun koncentrere mig om enkelte fokuspunkter 
og så lade det være op �l jer læsere at tage san-
gen frem og enten nynne eller synge den. E�er 
en kold og mørk vinter er det da livsbekræ�en-
de at synge: “… men når forårssolen skinner, blir 
jeg ung”! Den mørke vinter kan have påvirket os 
nega�vt, og flere har måske følt, som det Benny 
Andersen skriver om i andet vers: “Jeg bliver 
tom i hjernen, træt og tung i sjæl og krop, men 
når forårssolen skinner, står jeg op”! Og videre: 
“når forårssolen skinner: … blir jeg varm! - … blir 
jeg glad! – … lever jeg”! Med andre ord, så er vi 
mange som mærker, at solen har en afgørende 
indvirkning på det liv, vi lever og nyder. 
Det livsbekræ�ende bliver også bekræ�et i en 
anden forårssang af Charlo�e Blay, hvor hun i 
sidste vers skriver: 

Pindsvin vågner op af dvale
Ka�en svinger med sin hale

Børn de hopper rundt og hinker
Solen smiler glad og blinker

Et rig�g godt forår �l jer alle!

København-Bonn-Erklæringerne
Den 29. marts markeredes 70-året for det, man 
kan kalde mindretallenes grundlov. Med erklæ-

ringerne blev det fastslået, at såvel det danske 
mindretal syd for grænsen og det tyske mindretal 
nord for grænsen er ligebere�gede borgere i 
henholdsvis Tyskland og Danmark. København-
Bonn-Erklæringerne angiver re�gheder og prin-
cipper for såvel det danske mindretal i Sydslesvig 
og det tyske mindretal i Nordslesvig. Erklærin-
gerne og �llægsprotokollerne er grundlaget for 
de gode forhold, vi oplever i grænselandet i dag. 
København-Bonn-Erklæringerne og �llægsproto-
kollen får et overordentligt godt skudsmål, hvad 
angår juridisk perfek�on og formuleringskunst. 
Dokumenterne betragtes med re�e som eksem-
plariske og e�erlignelsesværdige. De spørgsmål, 
der behandles, defineres og reguleres i doku-
menterne står klare og fuldstændige. De er for-
muleret, så de fremstår �dløst gyldige. Selvom 
implementeringen af København-Bonn-Erklærin-
gerne frem �l i dag har set mørke dage, så er de 
blevet løst hen ad vejen. Løsningerne har ikke al-
�d været nemme, og det har da også været nød-
vendigt for forvaltningsdomstolen at sæ�e klare 
konklusioner for indholdet i erklæringerne. Den 
mest betydende begivenhed i København-Bonn-
Erklæringerne fulgte af forfatningsdomstolens 
dom af 13. september 2023 (Dommen præcise-
rer mindretalsre�ghederne for SSW og slår fast, 
at København-Bonn-Erklæringerne er bindende). 
I dag er der fra poli�sk side vilje �l samarbejde, 
og man mødes i en posi�v ånd, når det gælder de 
fælles udfordringer i grænselandet. Derfor er der 
al mulig grund �l at fejre 70-året for derved at un-
derstrege vig�gheden af de posi�ve resultater, et 
flertal og et mindretal kan berige hinanden med. 
De posi�ve resultater, der er opnået, skal fortlø-
bende udvikles �l gavn for befolkningen i græn-
selandet. O�e beskrives udviklingen således: Fra 
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mod hinanden, �l med hinanden og nu for hin-
anden. Som der blev udtalt på landsmødet i SSW, 
så kan et land karakteriseres ud fra den måde, de 
behandler deres mindretal på. Må resultaterne 
fra det dansk-tyske grænseland være en inspira-
�onskilde, når der skal findes gode løsninger for 
mindretallene rundt omkring

Formandsski�e i SSW 
E�er at Lars Harms har valgt at gå på pension og 
dermed har overladt sit landdagsmandat �l Dr. 
Michael Schunck, er der foretaget flere rokerin-
ger. Således har Chris�an Dirschauer overtaget 
flere opgaver i forhold �l arbejdet i Landdagen 
og har i den forbindelse bedt sig fritaget for for-
mandsposten i SSW. Denne post er overtaget af 
par�ets næs�ormand Sybilla Nietsch. Slesvig-Li-
gaen ønsker Sybilla hjertelig �l lykke med valget. 
Et stort �l lykke også �l valget af næs�ormand og 
2. næs�ormand. Med de foretagne rokader har 
SSW taget hul på genera�onsski�et og er klædt 
på �l de udfordringer mindretallet står overfor 
og ikke mindst klar �l at udvikle og forbedre for-
holdene for befolkningen i grænselandet. 
Med Steffen Seidlers genvalg �l Forbundsdagen 
har ikke bare det danske mindretal, men de 
mange mindretal i Forbundsrepublikken opnået 
et talerør. Herfra en lykønskning med det flo�e 
valgresultat. Med det flo�e valgresultat må SSW 
stå stærkt – et resultat der a�vinger respekt. 

SSF
I de sidste 25 år har SSFs markante ansigt været 
generalsekretær Jens A. Chris�ansen. Medio 
marts kom så meddelelsen, at Jens A. ønsker at 
stoppe sit virke som generalsekretær for at over-
lade stolen �l nye og sikkert yngre kræ�er. Jens 
A. har været en markant stemme i Sydslesvig og 
været nærmest synonym med Sydslesvigsk For-
ening (SSF). Med Jens A. som generalsekretær 
er det lykkedes at sæ�e mindretallet på dags-
ordenen ikke blot indenfor mindretallet, men 
også i forhold �l såvel danske som tyske sam-
arbejdspartnere. Igennem de seneste knap 25 
år har Jens A. arbejdet for at styrke båndene �l 

Danmark, på såvel det poli�ske og folkelige plan. 
Slesvig-Ligaen vil sige tak for kampen og den 
utræ�elige indsats for mindretallet. Med de ty-
delige udsagn har ingen kunnet være i tvivl om, 
hvor han stod, og hvad han stod for. Kærligheden 
�l mindretallet har været det bærende element i 
årene som generalsekretær. 

Dagstur �l Sydslesvig
Som I vil kunne se i Thyras Vold, så arrangerer 
Slesvig-Ligaen i e�eråret en dagstur �l Sydsles-
vig. Ud over at dykke ned i et par spændende hi-
storier fra landsdelen, vil vi komme �l at opleve 
en helt unik natur. Et af højdepunkterne bliver 
en rundvisning på A.P. Møller Skolen, hvor vi får 
indblik i det danske skolevæsen i Sydslesvig. Vi 
ser frem �l en hyggelig og informa�onsrig dag, 
hvor vi har sørget for at rammerne for socialt 
samvær er �l stede. 

De danske årsmøder: “Mindretallet længe 
leve.”
Årsmøderne a�oldes i 2025 i weekenden 23. �l 
25. maj. Første gang der blev a�oldt årsmøde 
var i 1921 – året e�er folkeafstemningen. Siden 
første årsmøde har man været tvunget �l at af-
lyse årsmøderne fire gange (verdenskrigen og 
pandemien), og dermed kan Sydslesvig i år fejre 
årsmøde nummer 100. Der er således lagt op �l 
en jubilæumsfest og en weekend i de danske 
farver. Mo�oet “Mindretallet længe leve” slår 
tonen an. Der er lagt op �l en weekend, hvor de 
folkelige bånd hen over grænsen bekræ�es og 
udbygges. Må årsmødeweekenden denne gang, 
i modsætning �l sidste år, blive beguns�get af 
godt vejr og sol fra en skyfri blå himmel. 

Med ønsket om en rig�g god årsmødeweekend, 
præget af glæde og op�misme, vil jeg ønske bla-
dets læsere en rig�g god sommer. Jeg håber, at 
sommeren og e�eråret også i år vil blive præget 
af de mange gode kontakter og samvær tværs 
hen over grænsen. 
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Besindighed på sociale medier. 

En nødvendighed i en digital 
verden  

 I vores moderne digitale �dsalder spiller sociale 
medier en central rolle i vores liv. De giver os 
mulighed for at kommunikere og dele oplevelser 
med venner, familie og mange andre både 
kendte og ukendte personer. Men sam�dig med, 
at sociale medier har poten�ale �l at forbinde 
os, har de også bevirket en række udfordringer, 
som vi må forholde os �l. En af de mest 
problema�ske tendenser er den nega�ve og o�e 
aggressive tone, der florerer i kommentarfelter 
og online-diskussioner. Denne type interak�on 
er ikke uden konsekvenser, og dens skadelige 
indvirkning på vores mentale helbred bør ikke 
undervurderes.

Tag på vandretur, gerne sammen med andre, i 
Sydslesvigs dejlige natur.

De psykologiske konsekvenser af 
nega�v onlineadfærd.
Når mennesker bliver udsat for nedladende 
kommentarer, personlige angreb eller online-
mobning, kan det have alvorlige konsekvenser for 
deres mentale sundhed. Ifølge en undersøgelse 
fra Psykiatrifonden i Danmark, har personer, der 

er a�ængige af sociale medier, op �l 4,5 gange 
større risiko for at føle sig ensomme, og de har 
2,5 gange større risiko for at udvikle depression. 
De konstante interak�oner, der rummer kri�k 
eller endda had, kan med �den føre �l social 
�lbagetrækning og frygt for at engagere sig i 
både virtuelle og fysiske sociale rela�oner.

En undersøgelse, offentliggjort af den danske 
organisa�on Ven�len, der hjælper mange unge ud 
af deres ensomhed, viser, at unge, der i forvejen 
føler sig isolerede, o�e oplever en forværring 
af deres ensomhedsfølelse gennem de sociale 
medier. De�e paradoks – at et værktøj, designet 
�l at forbinde mennesker, kan føre �l følelser 
af eksklusion – skaber et problem, som både 
psykologer, pædagoger, skolefolk, poli�kere m.fl. 
forsøger at forstå og håndtere, fordi det er en 
truende udvikling.

Det sociale medies paradoks
Sociale medier blev oprindeligt først og 
fremmest skabt for at bringe folk tæ�ere på 
hinanden. I dag er de dog alt for o�e blevet �l 
en arena, hvor nega�vitet kan sprede sig hur�gt 
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og effek�vt. Når en person bliver udsat for 
flabede, nedsæ�ende og aldeles uforskammede 
kommentarer, kan det skabe en følelse af 
udelukkelse og isola�on. Psykologer påpeger, at 
gentagne nega�ve interak�oner online kan have 
samme effekt på hjernen som fysisk mobning og 
føre �l nedsat selvværd, øget angst og i alvorlige 
�lfælde depression.

Ironisk nok er det o�e dem, der er hur�ge �l at 
skrive nega�ve kommentarer, som selv kæmper 
med frustra�oner og ensomhed. Mange af disse 
personer bruger de sociale medier som en ven�l 
for deres egne følelser, men i processen skader 
de andre. Det er en skadelig cyklus, der ikke 
kun påvirker dem, der bliver angrebet, men 
også dem, der engagerer sig i den destruk�ve 
adfærd.

Hvordan kan vi skabe en bedre 
onlinekultur?

Selvom den nega�ve adfærd på sociale medier 
kan virke overvældende, er der flere måder, 
hvorpå vi som brugere kan gøre en posi�v 
forskel. Det kræver en bevidst indsats at 
skabe et sundere og mere respek�uldt digitalt 
fællesskab. Her er nogle konkrete �ltag, som 
kan hjælpe med at ændre den digitale kultur:

1. Overvej, før du skriver – Inden du 
skriver en kommentar eller et opslag, 
bør du overveje, hvordan dine ord kan 
påvirke den, du kommunikerer med. En 
konstruk�v og respek�uld dialog skaber 
langt bedre samtaler end sarkas�ske 
nedladende og direkte ondskabsfulde 
bemærkninger.

2. Rapportér og marker skadende adfærd 
– De fleste sociale mediepla�orme giver 
brugerne mulighed for at rapportere 
skadelig adfærd. Ved ak�vt at bruge 
disse funk�oner kan vi bidrage �l 
at skabe et mere respek�uldt og 
inkluderende online fællesskab.

3. Støt dem, der oplever chikane – Hvis 
du ser nogen blive udsat for nega�v 
adfærd, kan et simpelt opmuntrende 
ord eller en offentlig stø�e gøre en 
stor forskel. Anmeld dem, der går over 
grænsen med deres aggressive adfærd 
på ne�et.

4. Tag pauser fra sociale medier – En 
mediepause kan hjælpe med at reducere 
stress og give plads �l mental ro. De�e 
kan styrke den mentale sundhed og give 
en bedre balance i livet.

5. Opdrag �l digital dannelse – Både 
børn, unge og voksne kan have gavn 
af undervisning i, hvordan man 
kommunikerer respek�uldt på ne�et. At 
forstå konsekvenserne af onlineadfærd 
er første skridt mod at skabe et sundere 
digitalt miljø.

6. Udforsk verden omkring dig – En anden 
måde at distancere sig fra den digitale 
verden og opnå bedre mental trivsel 
på er at �lbringe fysisk �d udendørs 
og meget gerne sammen med andre. 
I Sydslesvig er der et væld af steder 
at udforske, som både �lbyder fysisk 
ak�vitet og en chance for at forbinde sig 
med naturen.

Alterna�ver �l de sociale medier:            
En verden af reale oplevelser

Sydslesvig er et område, der ikke kun har en rig 
historie, men også en fantas�sk naturlig mang-
foldighed. Fra de bølgende bakker i Angel-regio-
nen �l de UNESCO-besky�ede Vadehavsområ-
der, �lbyder Sydslesvig en perfekt kombina�on 
af historie og natur, som alle bør udforske. Om-
rådet er hjem for et væld af dyre- og planteliv, 
der giver både naturelskere og fotografer en 
unik oplevelse. 
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Floraen i Sydslesvig er karakteriseret ved en 
blanding af tempererede skove, moseområder 
og kystnære enge. Helt særligt kan man opleve 
et væld af både hyppigt forekommende og 
sjældne planter i de fug�ge enge og vådområder. 
Der er også en overflod af fugleliv, især i 
Vadehavsområdet, hvor man blandt mange 
andre kan få øje på havørne, kærhøge og mange 
forskellige vadefugle. Vadehavet er ikke kun et 
vig�gt område for fugle, men også for de lokale 
økosystemer, og et utal af dyrearter lever og 
trives her. 
Floraen omkring den smukke Bistensø ved 
Egernførde er for eksempel et område, der er 
kendt for sin rolige og smukke natur. Den �lbyder 
en utrolig og aldeles prag�uld biodiversitet. Søen 
og dens omgivelser �ltrækker både fotografer 
og naturentusiaster, som kan nyde den ro, som 
området �lbyder, og sam�dig kan man få en 
indgående forståelse af, hvordan naturen her har 
udviklet sig i samspil med menneskelig ak�vitet 
igennem �derne.

Sydslesvigs historiske og 
naturskønne seværdigheder

Sydslesvig har ikke kun natur at byde på – det 
er også et område rigt på historie og kultur. Her 
er nogle af de seværdigheder, der bør stå på din 
liste, når du tager på tur:

1. Hedeby Vikingemuseum – Et af de 
mest betydningsfulde museer i Europa, 
som giver indblik i vikinge�dens liv og 
handelsak�viteter. Museet ligger klos 
op ad den imponerende halvkredsvold 
omkring Hedeby ved Slesvig.

2. Go�orp Slot – Et imponerende 
renæssanceslot, der rummer en meget 
stor samling af kunst og arkæologiske 
fund, herunder den berømte 
Nydambåd.

3. Dannevirke – Et af de vig�gste 
vikingeforsvarsværker i Europa, som er 
en del af Danmarks na�onale iden�tet. 
I byen Dannevirke/Dannewerk er der 
et museum, der er på mindretallets 
hænder, Danevirkemuseet.

4. Flensborgs og Slesvigs gamle bydele 
– Her finder du charmerende gader 
og bygninger, der vidner om byernes 
omski�elige historie.

5. Slesvig Domkirke – En imponerende 
kirke med danske rødder og historie. 
Glem ikke at se Kong Frederik den 
Førstes smukke kenotaf og det 
verdensberømte Bordesholm-alter fra 
senmiddelalderen. I en af krypterne 
hviler de jordiske rester af en af 
Danmarks �v. konger, nemlig Kong 
Frederik den Første.

6. Lyksborg Slot – Et vandslot, der har ha� 
stor betydning i europæisk historie. 
Danmarks nuværende kongefamilie har 
sine rødder i Lyksborg Slot.

Nyd vildgæssenes larmende flyvning over dit 
hoved!

Smartphonen al�d ved hånden
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Afslu�ende tanker
Sociale medier har poten�ale �l at være et kra�fuldt værktøj �l at skabe forbindelser og opbygge 
fællesskaber. Men vi skal være opmærksomme på den indvirkning, nega�v adfærd kan have på vores 
mentale helbred. 

Ved at udvise besindighed, ansvar og respekt i vores digitale interak�oner kan vi skabe et sundere 
og mere konstruk�vt online-miljø. Og vi skal absolut huske, at vi kan finde ro, glæde og intellektuel 
�lfredss�llelse i de mange smukke og inspirerende steder, der findes omkring os, som for eksempel 
de mange naturskønne områder og historiske perler i Sydslesvig. 

De sociale medier bør kun være et prak�sk hjælpemiddel i vores hverdag.

Ami Jessen

7. Angel-regionen – Et smukt og stort 
område med bakker og tradi�onelle, 
maleriske landsbyer. Angel gav navn �l 
England, anglernes land.

8. Vadehavet – Et UNESCO-område, 
der både byder på enestående flora 
og fauna og den unikke kultur fra de 
frisiske øer.

9. Mikkelberg Kunstcenter i Hatsted/
Ha�stedt, der simpelthen er en 
kulturperle, man skal have besøgt.          
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Til forbundsdagsvalget den 23. februar fik 
mindretalspar�et Sydslesvigsk Vælgerforening 
(SSW) med 76.126 par�stemmer 4 % af stem-
merne i Slesvig-Holsten. Dermed opnåede SSW 
det bedste valgresultat ved et forbundsdagsvalg 
nogensinde, og vores forbundsdagsmedlem 
Stefan Seidler blev genvalgt �l Forbundsdagen. 
Det hid�l bedste valgresultat ved et forbunds-
dagsvalg opnåede SSW i 1949 ved det allerførste 
forbundsdagsvalg.
Baggrunden for nyvalget �l Forbundsdagen var, 
at koali�onen af SPD, De Grønne og FDP i novem-
ber brød sammen på grund af uenigheder om fi-
nanserne, og et nyvalg blev udskrevet �l februar 
2025. Det betød for os som et lille par� med 
begrænsede økonomiske og personalemæssige 
ressourcer en stor udfordring at organisere valg-
kampen på rela�vt kort �d. I løbet af november 
og december valgte par�ets basis sine regionale 
kandidater, og et udkast �l valgprogrammet blev 
udarbejdet i rekord�d af valgprogramkommis-
sionen. SSW’s medarbejdere tog sam�dig hånd 
om detaljerne i valgkampagnen, og derfor var 
par�et klar �l at vælge sine spidskandidater og 
sit valgprogram �l Forbundsdagen i starten af 
januar på A.P. Møller Skolen i Slesvig.
Her blev Stefan Seidler og Maylis Rossberg sam-
men med 14 andre kandidater valgt som par�ets 
spidskandidater og dermed også som hovedak-
tører i SSW’s valgkampagne. På landsmødet var 

der stor opbakning fra SSW’s basis, og valgpro-
grammet blev vedtaget enstemmigt. Valgkam-
pen startede straks e�er landsmødet og blev ført 
med stor begejstring og enighed af både kandi-
dater, frivillige og medarbejdere. I løbet af kort 
�d blev over 5.000 valgplakater hængt op i hele 
Sydslesvig, og gadevalgkampen blev gennemført 
med stor op�misme og energi.
SSW har ikke mange ressourcer, men �l gengæld 
en fantas�sk medlemsskare, som sammen med 
de andre mindretalsorganisa�oner stø�ede 
vores stærke kandidater. SSW’s kampagne på 
sociale medier blev �l de�e valg udvidet mar-
kant, hvilket bidrog væsentligt �l det gode valg-
resultat.
Understø�elsen fra befolkningen, særligt i 
Sydslesvig, kunne mærkes ude i »marken«, da 
mange vælgere søgte e�er et demokra�sk alter-
na�v. SSW’s mærkesager – mindretallene samt 
kampen for, at Slesvig-Holstens interesser bliver 
�lgodeset både i trafik-, energi- og økonomipoli-
�kken – mødte stor velvilje og bar os igennem en 
ellers vanskelig valgkamp.
Forbundsdagsvalgkampen adskiller sig fra både 
landdagsvalg og kommunalvalg ved, at SSW 
ikke har nogen rolle i regeringsdannelsen, og 
at par�ets indflydelse i Forbundsdagen i Berlin 
– trods Stefan Seidlers gode arbejde – alt i alt er 
begrænset. Her�l kom den poli�ske polarisering 
i slu�asen af valgkampen, hvor de store par�er 
SPD, CDU, De Grønne, FDP, Die Linke og AfD kom 
op at toppes om blandt andet migra�onspoli�k-
ken og Ukraine-krigen. Under disse vanskelige 
forhold kan par�ets gode valgresultat ikke vur-
deres højt nok.
Desværre lykkedes det ikke at få et andet man-
dat, selvom der under valgkampen var indikato-
rer på, at det muligvis kunne lykkes. Det havde 
betydet, at SSW’s unge og yderst kvalificerede 
spidskandidat Maylis Rossberg var kommet ind 
i Forbundsdagen. Maylis Rossberg havde i høj 
grad fortjent det, idet hun førte en fremragende 
valgkamp og deltog i et rekordstort antal panel-
diskussioner, især på skolerne i Slesvig-Holsten. 
Men i sidste ende skulle SSW have opnået 
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omkring 100.000 stemmer for at sikre et andet 
mandat, hvilket alligevel viste sig at være en for 
stor mundfuld.
Udgangspunktet for SSW er nemlig det danske 
mindretal og den frisiske folkegruppe i Sydsles-
vig, og vores valgkamp var derfor også fokuseret 
på de�e område, hvor kun en femtedel af Sles-
vig-Holstens befolkning bor. I landsdelen Holsten 
førte SSW kun en meget begrænset valgkamp, da 
vi ikke har nogen par�strukturer i de�e område, 
og da der heller ikke findes et organiseret min-
dretal der. Af de cirka 76.000 par�stemmer kom 
da også omkring 50.000 stemmer fra Sydslesvig 
med Kiel, hvilket understreger SSW’s stærke s�l-
ling i Sydslesvig og i mindretallets højborge.
Særligt flot var det også, at vores valgkredskan-
didater opnåede cirka 58.000 kandidatstemmer. 
Selv om par�et ikke kan bruge kandidatstem-
merne �l noget konkret, da vi er for små �l at 
vinde en valgkreds, viser disse personstemmer, 
at vores kandidater er meget ansete og kvalifi-
cerede.
Med de�e gode valgresultat kan vores forbunds-
dagsmedlem Stefan Seidler fortsæ�e sit vig�ge 
arbejde for mindretallene og Slesvig-Holsten 
med et styrket mandat. Trods SSW’s valgsejr 
markerer forbundsdagsvalget en skillevej for 
demokra�et i Tyskland. Det højreekstremis�ske 
AfD fik over 20 % af stemmerne og er nu det 
største opposi�onspar� i Forbundsdagen. AfD 
er ikke blot endnu et højrepopulis�sk par�, men 
har desværre mange højreekstremis�ske poli�-
kere i egne rækker, der ønsker en anden styre-
form end den, vi har i Tyskland i dag.
Særligt med baggrund i Tysklands nazis�ske hi-
storie er det foruroligende, at de�e par� har fået 
opbakning fra så mange vælgere. Baggrunden er, 
at Tyskland siden coronaepidemien og særligt 
Ukraine-krigen befinder sig i en økonomisk og 
poli�sk krise. Den nega�ve udvikling i USA, hvor 
præsident Trump reelt vender Vesten ryggen 
og undergraver verdensordenen både militært 
og økonomisk, gør udfordringerne for den nye 
tyske forbundsregering med CDU og SPD endnu 
større. Man må håbe, at de demokra�ske kræf-
ter i Tyskland endelig tager sig sammen. Det 
er et godt tegn, at man endnu med den gamle 
Forbundsdag ændrede de stramme gældsregler, 

således at Tyskland nu kan investere mere i sin 
infrastruktur og sit militær, hvilket giver håb om 
en bedre udvikling.
For SSW er de�e den �erde valgsejr i træk siden 
forbundsdagsvalget i 2021, landdagsvalget i 
2022 og kommunalvalget i 2023. Aldrig har min-
dretalspar�et stået poli�sk så stærkt som nu, 
hvor vi har et forbundsdagsmedlem, fire land-
dagsmedlemmer og 250 kommunalpoli�kere, 
der sidder på næsten 100 topposter i hele Syd-
slesvig. Par�ets gode arbejde i de sidste år�er 
for mindretallene og for Sydslesvig, hvor poli�-
kere som Anke Spoorendonk, Flemming Meyer, 
Lars Harms og Karl O�o Meyer har præget SSW, 
har båret frugt.
Årsagen �l disse gode valgresultater er dog også, 
at par�et har lært af valgnederlagene i 2016, 
2017 og 2018 og sam�dig har gennemført et 
genera�onsski�e både i par�ledelsen og på de 
poli�ske topposter i Landdagen og Forbundsda-
gen. I april fik SSW således med Sybilla Nitsch sin 
første kvindelige landsformand siden 2005, e�er 
at Chris�an Dirschauer i januar havde e�erfulgt 
friseren Lars Harms som gruppeformand og der-
for nedlagt sit hverv som landsformand. Også 
på det kommunale plan har SSW mange steder 
gennemført et genera�onsski�e – om end ikke 
overalt.
Udfordringen for SSW er dog, at over halvdelen 
af par�ets ca. 3.100  medlemmer er over 60 år. 
Derfor bliver det den nye par�ledelses opgave 
– hvor Sybilla Nitsch har fået stø�e af 1. næs�or-
mand Svend Wippich og 2. næs�ormand Sarina 
Quäck – at ændre strukturerne og �ltrække nye 
medlemmer i de kommende år. Til de�e formål 
har par�ledelsen udarbejdet en strategi- og 
handlingsplan, der frem mod 2029 skal gøre SSW 
klar �l frem�den.
Udgangspunktet er og forbliver, at par�et er det 
danske mindretals og frisernes par�. Herfra vor 
verden går siden 1948, hvor SSW blev grund-
lagt. 
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KZ-lejren i Ladelund

KZ-lejren i Ladelund

Den historiske baggrund 

»KZ-Gedenk- und Begegnungsstä�e Ladelund« 
er et af de vig�ge steder i Tyskland, hvor man 
mindes nazismens ofre. I november 1944 op-
re�ede nazisterne en underlejr �l koncentra�-
onslejren Neuengamme i landsbyen Ladelund, 
Slesvig-Holsten. Lejren lukkede igen den 16. de-
cember samme år. Lejrens formål var at udny�e 
fangerne �l tvangsarbejde, blandt andet �l at 
grave pansergrave i forbindelse med opre�elsen 
af Friservolden i forsvaret mod en formodet al-
lieret invasion. Omkring 2.000 fanger, primært 
fra Nederlandene, men også fra Polen, Tyskland, 
i alt 12 lande, blev interneret her. Mange af dem 
var poli�ske modstandere eller jødiske borgere.

Særligt de hollandske fanger fra landsbyen Put-
ten i Holland led en forfærdelig skæbne. E�er 
en tysk gengældelsesak�on i oktober 1944, fordi 
en hollandsk modstandsbevægelse blandt flere 

havde dræbt en tysk officer i den hollandske by 
Pu�en, blev mange huse i Pu�en nedbrændt, og 
næsten alle voksne mænd i Pu�en blev depor-
teret �l koncentra�onslejre i Tyskland. Kun 48 
vendte hjem igen. I Ladelund var forholdene så 
brutale, at 298 fanger døde på blot seks uger. In-
gen af Ladelunds indbyggere kunne undgå at se 
de umenneskelige mishandlinger, fangerne blev 
udsat for. Ved Hitlers magtovertagelse i 1933 var 
ca. 87 procent af de afgivne stemmer gået �l Hit-
ler, men e�er krigens grusomheder blev synet på 
nazismen ændret totalt i landsbyen.

De 298 døde fanger blev begravet på den lokale 
kirkegård ved Ladelund Kirke. De�e var starten 
på opre�elsen af det nuværende mindesmærke, 
som i dag er et centralt mødested for alle, der 
ønsker refleksion og historisk erindring om de 
mange ofre for nazismens forbrydelser.

Pastor Johannes Meyers rolle

Johannes Meyer (th)(1896-1965) var lokal præst 
i Ladelund under 2. Verdenskrig. Han var nazist 
og medlem af NSDAP, men under og e�er krigen 
gennemgik han en markant forandring. Han følte 
et stort ansvar for fangerne, registrerede deres 
skæbne i kirkebøgerne og sørgede for, at de af-
døde fik en kristen begravelse. E�er krigen tog 
han kontakt �l de e�erladtes familier i Pu�en og 
arbejdede for at skabe et mindested i Ladelund. 
Han erkendte Tysklands skyld og bad Pu�ens be-

boere om �lgivelse, hvilket lagde grunden �l en 
vig�g dialog mellem Ladelund og de hollandske 
familier i Pu�en.

Mindestenen over de 298 ofre i Ladelund
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KZ-lejren i Ladelund

E�er Meyer fulgte pastor Harald Richter (1927-
2018) i præsteembedet. Han var en markant 
skikkelse inden for mindearbejde og forsoning, 
ikke bare i Ladelund, men i hele Tyskland. Han 
gjorde meget for at holde erindringen om KZ-
Ladelund i live og arbejdede tæt sammen med 

ofrenes e�erladte, særligt i Holland og Polen. 
Med hjælp fra den hollandske s��else S�ch�ng 
i Pu�en og historikeren Dr. Jörn-Peter Leppien 
udviklede han i 1989 den første store uds�lling 
om KZ-Ladelund.

I 1966 blev Gedächtnisstä�e Ladelund opre�et 
som et permanent mindesmærke ved kirkegår-
den. Senere kom der en uds�lling �l, hvor man 
kunne lære mere om fangerne og lokalbefolk-
ningens reak�oner. I 1989, trods modstand, 
fik Harald Richter etableret Dokumenthuset i 
Ladelund, hvor den videnskabelige uds�lling om 
lejren og dens historie blev præsenteret. Huset 
blev udvidet i 2006 og fungerer stadig som et 
vig�gt mindested samt formidlings- og undervis-
ningscenter.

E�er sin pensionering i 1995 fortsa�e pastor 
Harald Richter sit arbejde med mindestedet og 
sikrede, at der blev opre�et en fuld�dss�lling 
�l ledelse af mindestedsarbejdet. Han var en 
drivkra� bag den fortsa�e udvikling og var in-
volveret helt frem �l sin død. Hans engagement 
i erindrings- og forsoningsarbejde har sat et va-
rigt præg på Ladelund og de rela�oner, der blev 
skabt med de pårørende �l ofrene.

Opre�elsen af mindemærket 

Nu�dig betydning og udfordringer 

I dag er Gedächtnisstä�e Ladelund mere end 
blot et mindesmærke. Det er et sted for historisk 
oplysning, undervisning og refleksion. Museet 
samarbejder med e�erladtes familier, særligt i 
Nederlandene, og a�older årlige mindehøj�der. 
Der arbejdes også med digital formidling og in-
terak�ve undervisningsforløb for at sikre, at nye 
genera�oner engagerer sig i historien.

En af de store udfordringer er at fastholde rele-
vansen for unge mennesker samt at sikre finan-
siering. 

Desuden er der desværre lige nu en s�gende be-
kymring over højreradikale bevægelser og an�-
semi�sme i Tyskland, hvilket gør mindesmærkets 
budskab mere aktuelt end nogensinde.

Konklusion 

KZ- Begegnungs- und Gedächtnisstä�e Ladelund 
er ikke bare et museum, men et levende mindes-
mærke, hvor for�dens tragedier møder nu�dens 
mennesker. Pastor Johannes Meyers forvandling 
fra glødende nazi-par�medlem �l forsoningsfor-

kæmper viser, hvordan indsigt og e�erfølgende 
dialog kan helbrede dybe sår. Mindesmærket 
står i dag som et symbol på, hvor vig�gt det er 
at huske historien for at skabe en mere tolerant, 
medmenneskelig og demokra�sk frem�d.
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KZ-lejren i Ladelund

Frem�dige perspek�ver 

For at sikre, at mindesmærket fortsat kan op-
fylde sin mission, er der planer om at udvide 
undervisningsprogrammerne, udvikle nye di-
gitale formidlingsmetoder og styrke det både 
na�onale og interna�onale samarbejde med 

andre mindesteder. Ini�a�ver som udvekslings-
programmer mellem unge i Tyskland og Ne-
derlandene kan bidrage �l at styrke mindet og 
forståelsen af historien.

Endelig er det væsentligt at sikre den løbende 
finansiering, så mindesmærkets medarbejdere 
kan fortsæ�e deres vig�ge arbejde. 

I en �d, hvor historiske fakta udfordres af po-
pulisme og revisionisme, spiller steder som 
Gedächtnisstä�e Ladelund en afgørende rolle i 
at bevare erindringen og fremme en demokra-
�sk og fredelig frem�d.

Red.

KZ-mindesmærkets bygning
i Ladelund

Sct. Petri Kirken i Ladelund.
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Egnsret

Ingredienser
• 1 lille hvidkål (ca. 800 g)

• 500 g hakket kalv og flæsk 
(eller svinekød)

• 2 spsk. mel

• 2 dl mælk

• 3 æg

• 1 tsk. salt

• 1⁄2 tsk. peber

• 1⁄2 tsk. muskatnød (valgfrit)

• Smør til formen

Fremgangsmåde

1. Forbered kålen:
o Snit hvidkålen gro�, og kog den i letsaltet vand i ca. 5-7 minu�er, �l den er mør.
o Dræn kålen godt og pres evt. væden fra, så den ikke gør farsen for våd.

2. Lav farsen:
o Pisk æggene let sammen i en skål.
o Tilsæt hakket kød, mel, mælk, salt, peber og muskatnød.
o Rør det hele godt sammen, så det bliver en ensartet fars.

3. Bland og kog i vandbad:
o Smør en hvidkålsbuddingeform godt med smør, læg hvidkål og fars lagvis i formen. 

o     Sæt låget på. Koges i gryde i vandbad i 45 minu�er. Vandet må ikke gå helt op �l 
låget.

4. Servering:
o Vend buddingeform om på et fad, så hvidkålsbuddingen står på fadet som et 
       lækkert „tårn“.
o Server med brunet smør og evt. kartofler eller en mild sennepssauce.

Det er en dejlig gammeldags slesvigsk ret, der smager af tradi�on og hygge. 
Velbekomme!

Slesvigsk hvidkålsbudding
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Traner i Sønderjylland og Sydslesvig 

Traner i Sønderjylland og Sydslesvig – Et 
uforglemmeligt syn

I de seneste år har Sønderjylland og Sydslesvig 
været vidne �l en bemærkelsesværdig s�gning 
i antallet af traner. Den store, elegante fugl, 
som �dligere kun optrådte sjældent under 
tranetrækket, er nu blevet en mere fast 
�lstedeværelse i det sønderjyske og sydslesvigske 
landskab. Denne udvikling skyldes blandt andet 
forbedrede besky�elsesforanstaltninger og 
bedre levesteder i Danmark, Tyskland og andre 
steder i Europa.

Tranen – en imponerende fugl

Tranen er en af de største fuglearter i Europa, 
med et vingefang på op �l 2,4 meter og en højde 
på cirka 1,2 meter. Den er let at genkende på sin 
lange hals, grå �erdragt og den karakteris�ske 
røde plet på hovedet. Traner kan leve i naturen i 
20-30 år og endnu længere i fangenskab, hvor de 
kan nå en alder på op �l 40 år.

Tranernes imponerende parringsritualer, hvor 

de hopper, bukker og spreder vingerne, er et 
fascinerende syn. Traner danner monogame 
par og holder sig �l samme partner hele livet, 
selvom den overlevende trane kan finde en ny 
mage, hvis den ene dør.

Større �lstedeværelse i Sønderjylland og 
Sydslesvig

Tidligere kunne traner kun ses i Sønderjylland 
og Sydslesvig under deres årlige træk 
mellem ynglepladserne i Skandinavien og 
vinterkvartererne i Sydeuropa og Nordafrika. 
Men forbedrede vådområder, naturreservater 
og generel besky�else af arten har gjort det 
muligt for flere traner at blive længere i området 
og endda yngle her. 

I det sønderjyske er traner især blevet set 
i områder som Tøndermarsken, Rudbøl Sø, 
Lydersholm, Jarlund-/Frøslev Mose samt 
de store enge nær Haderslev og Aabenraa. 
Disse lavvandede vådområder �lbyder ideelle 
be�ngelser for tranerne, som har en alsidig kost, 
der omfa�er insekter, smådyr, frø, planter, korn 

Tranedans

Traner i Sønderjylland og Sydslesvig 
- et uforglemmeligt syn
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Traner i Sønderjylland og Sydslesvig 

og rødder. Traner er altædende og �lpasser sig de 
fødevarer, der er �lgængelige i deres levesteder.

I Sydslesvig er det primært lavlandet ved 
floderne Ejder, Trene og Sorge, hvor traner 
har slået sig ned og yngler, og der er her flere 
ynglende par. I disse moseag�ge områder findes 
også mange andre fuglearter som blandt mange 
andre: bekkasiner, regnspover, viber, blåhalse, 
rødryggede tornskader, sangsvaner, grågås, 
gråand, vandrikse, blishøne, vendehals samt et 
væld af insekter. Naturligvis finder vi også snoge, 
hugorme, stålorme firben, salamandre frøer og 
tudser i moseområderne.

Fuglene, krybdyrene og insekterne trives i de 
rige habitater bestående af tørve-mos, tranebær, 
klokkelyng og mange andre arter. Et særligt syn 
er de store guldsmede og de særdeles mange 
sommerfuglearter, som findes her.

Trækket – en betagende oplevelse

Hvert forår og e�erår kan man beundre de 
storslåede traneforma�oner, når fuglene samles 
i store flokke og flyver mellem deres yngle- og 
vinterområder. O�e flyver de i kileformede 
forma�oner, som reducerer lu�modstanden 
og gør det le�ere at dække lange afstande. 
Under trækket kan man høre deres 
karakteris�ske trompeterende kald, der skaber 
en magisk atmosfære i det åbne landskab, 
hvor fuglestemmerne blander sig med lyden af 

græshopper og frøer.

Trusler mod tranerne

Selvom tranerne er store og stærke fugle, er de 
ikke uden �ender. Deres største trusler kommer 
fra:

• Rovdyr som ræve, ulve og store rovfugle, 
der især angriber æg og unger.

• Menneskelig ak�vitet som ødelæggelse 
af habitater, jagt og forstyrrelse af 
yngleområder.

Desuden udgør klimaændringer og tab af 
vådområder voksende trusler for flere tranearter, 
hvilket gør bevaringsarbejde stadig vig�gere.

Frem�dsudsigter for tranerne i Sønderjylland 
og Sydslesvig

Den posi�ve udvikling i traneobserva�onerne 
i Sønderjylland og Sydslesvig er et tegn på, 
at naturbevaringen i området har været 
effek�v. Men der er stadig udfordringer som 
menneskelige forstyrrelser, landskabsændringer 
og klimaforandringer, som kan påvirke tranernes 
levesteder.

For at sikre, at tranerne fortsat kan trives, 
er det afgørende at besky�e deres raste- og 
yngleområder og øge opmærksomheden 
omkring deres behov. Ved at fortsæ�e med 
overvågning, naturgenopretning og skabe 
respekt for naturen blandt besøgende, kan vi 

Traner på vej �l ynglepladserne

Blåhals
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arbejde på at sikre, at tranerne fortsat vil være 
en del af det sønderjyske og sydslesvigske 
fugleliv.

Det er oplø�ende at se, hvordan tranernes antal 
er vokset i Sønderjylland og Sydslesvig. Det viser, 
at bevaringsarbejde og forbedrede levesteder 
har ha� en posi�v effekt. Tranen, med sin 
majestæ�ske fremtoning og imponerende 
adfærd, har nu en mere permanent plads i 
området.

Tranerne, som �dligere kun blev betragtet som 
trækfugle, har nu fundet steder her hos os i 
Sønderjylland og Sydslesvig, som de har lyst �l 
at yngle i. Det er et klart tegn på, at forholdene i 
disse områder er blevet bedre.

Sammenfatning

Selvom vi har opnået en del fremskridt med 
henblik på natur-genopre�else, er der stadig 
udfordringer, der kræver vores opmærksomhed. 
Naturgenskabelse kræver både ak�v indsats og 
offentlig oplysning, og kun gennem et fælles 
engagement kan vi sikre, at tranerne og alle 

andre dyr og planter fortsat viL være en del af 
vores vidunderlige hjemegn.

Håbet for frem�den ser imidler�d bedre ud, og vi 
har muligheden for at bevare tranerne og deres 
levesteder, så kommende genera�oner også 
kan nyde synet, men det vil kræve vores alles 
årvågenhed og målre�ede, ak�ve medvirken. 

Så næste gang du er ude at vandre i vores 
hjemstavn, vær klar med kamera og kikkert! Du 
ved aldrig, hvornår du får et fantas�sk billede 
af en trane eller andre af vores her levende 
skabninger i en helt enestående naturdiversitet.

Genopretningen af Jarlund/Frøslev Mose 
(Jarlund/Jardelund) er et Natura 2000-projekt i 
samarbejde mellem Danmark og Tyskland.
(Natura 2000-områderne er et netværk af be-
sky�ede områder i EU. Områderne skal bevare 
og besky�e naturtyper og vilde dyre- og plante-
arter, som er sjældne, truede eller karakteris�-
ske for EU-landene.)

                                                                  Red.

Traner i Sønderjylland og Sydslesvig 
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Løvebrølet - 2025

Løvebrølet 2025
- spejderløb med bid i

Tekst: Me�e Jessen     -    Fotos: Anne�e Thomsen

Den 1.-2. marts 2025 blev det tradi�onsrige spejderløb *Løvebrølet* endnu en gang 
a�oldt et hemmeligt sted i Sydslesvig. 
Løbet, som henvender sig �l spejdere over 16 år, finder sted hvert år i februar eller 
marts og har gennem årene udviklet sig �l en særlig udfordring, hvor både fysisk 
udholdenhed og spejderfærdigheder kommer i spil.

Et af løbets karakteris�ske kendetegn er den 
hemmeligholdte startloka�on. Cirka en uge 
før løbet modtager deltagerne en kode, som 
skal knækkes for at finde frem �l, hvor løbet 
starter.

De�e års kode førte de deltagende sjak �l 
Isted, hvor starten gik lørdag den 1. marts 
klokken 12.00. Herfra begav deltagerne sig 
ud på en cirka 27 kilometer lang rute, som 
slu�ede præcis 24 �mer senere ved Danne-
virke Museet.

Ved startposten i Isted. 
Fra venstre ses Me�e Lorenzen og Bjørn 
Wegner, som var med �l at organisere løbet. 
Ami Jessen (�l højre) fortalte om Isteds 
historiske betydning for grænselandet. Bjørn 
står med den lille Løve, som er Løvebrølets 
vandrepokal. 

I år deltog 20 spejdere fordelt på syv sjak. 
Undervejs på ruten mødte sjakkene 12 for-
skellige poster, hvor de skulle løse opgaver, 
der spændte vidt.

Blandt udfordringerne var at bygge deres 
eget tornyster, lave mad over bål og slå deres 
eget reb på en hjemmebygget rebslagnings-
maskine.

 
En af de mest mindeværdige og morsomme 
poster var at frems�lle deres egen kæphest 
og dere�er optræde med den – �l stor 
underholdning for både deltagere og post-
mandskab.
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Løvebrølet - 2025

Rebslagning med en hjemmebygget 
rebslagningsmaskine. »Brølknuserne« viser, 

hvad de kan.

Det var sjakket *Brølknuserne*, der i år løb 
med sejren. 

Holdet bestod af Nehle Bas�ansen, Malte 
Bas�ansen og Frank Liebig, som imponerede 
både med deres færdigheder og samarbejds-
evner gennem hele løbet.

Løvebrølet er mere end bare et løb – det 
er en tradi�on, som holder spejderånden 
levende blandt de ældste spejdere. 
Det er et løb, der giver rum for både 
udfordring og fordybelse, og hvor 
deltagerne hvert år møder nye sider af sig 
selv og hinanden.

Her ses vinderne »Brølknuserne« fra Karsten 
Thomsen Gruppe. 

Stort �llykke.

Tekst: Me�e Jessen                                                                   Fotos: Anne�e Thomsen
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Askfelt Danske Skole

Askfelt Danske Skole er en skole for det danske 
mindretal i Sydslesvig, beliggende i Hy�en Bjer-
ge i den lille landsby Askfelt (Ascheffel).
Historien om Askfelt Danske Skole går �lbage �l 
1949.
Da Tyskland havde lidt nederlag i 1945, blev der 
opre�et en dansk forening gennem forbindelser, 
man havde i Slesvig. Til trods for at ingen kunne 
læse og skrive dansk, kæmpedes en kamp om at 
få opre�et en dansk skole i Askfelt.
Med hjælp fra Danmark opre�edes et skolelo-
kale i et gammelt hønsehus, men det var først 
med Skoleforeningens hjælp, at skolen i 1949 fik 
undervisnings�lladelse.
Dermed begyndte skolegangen officielt d. 16. 
august 1949 med 18 børn. På grund af manglen-
de økonomisk stø�e fra Grænseforeningen, der 
ikke ville yde hjælp �l undervisning syd for Slien, 
var der i den første �d intet skolemateriale.

Til trods for disse store problemer, gav man ikke 
op og fik sikret sig det økonomiske fundament. 
Yderligere stod det hur�gt klart, at hønsehuset 
ikke kunne være en permanent løsning, og ved 
hjælp af ildsjæle og danske kontakter blev et 
byggeri af en ny skolebygning sikret.

Denne bygning kunne tages i brug omkring 
nytår 1951, hvore�er indvielsen fandt sted d. 18. 
marts samme år. Økonomien �l dri�en var dog 
fortsat ikke sikret, så for at sikre skolen blev der 
tænkt krea�vt i Skoleforeningens budget. 

Ildsjælene i landsbyen kæmpede ufortrødent vi-
dere. De planerede sportspladsen, og ved hjælp 
af A. P. Møller blev der også sikret en mulighed 
for at få bygget et forsamlingshus. Da de�e for-
samlingshus, Askebjerghus, stod færdigt �l ind-
vielse d. 25. juni 1962, var skolen blevet udvidet 
med en gymnas�ksal, en scene, en lille lærerlej-
lighed og plads �l en børnehave i kælderen.

Siden disse begivenhedsrige og svære første år 
har Askfelt Danske Skole levet højt på et stort 
engagement blandt forældrekredsen, og gen-
nem udvidelser og renoveringer fremstår skolen 
i dag som et sikkert fundament for dansk skole-
virksomhed og står godt rustet �l frem�den.

I indeværende skoleår befinder der sig 60 ele-
ver fordelt i 3 klasser fra 1.-6. klasse på skolen. 
Årgangene er undervist parvist, således at 1. og 
2. klassetrin undervises sammen i det, vi kalder 
for indskolingen. 3. og 4. klassetrin danner også 
en klasseenhed, og det samme gør 5. og 6. klas-
setrin.
Tilkny�et skolen findes også en SFO, hvor der er 
40 af skolens børn, der er �lmeldt.
Som en del af Dansk Skoleforening for Sydsle-
svigs samlede ins�tu�ons�lbud indgår vi også i 
et samlet samarbejde omkring det pædagogiske 
arbejde for mindretallet i området, hvor spe-
cielt samarbejdet med den danske børnehave 
i Askfelt og Jes Kruse-Skolen i Egernførde som 
områdets overbygningsskole bliver prioriteret 

Askfelt Danske Skole
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Askfelt Danske Skole

højt, når vi snakker om det fælles fokus, nemlig 
børnene.
Samarbejde er i det hele taget i fokus, idet for-
ældrene også spiller en stor rolle for deres børns 
skolegang og trivslen i denne. Derfor arbejder vi 
meget på at skabe en åben og ærlig dialog, hvor 
det gensidigt er muligt at deba�ere forventnin-
ger �l hinanden på en sober og saglig måde.
Denne �lgang og et stort fokus på skolen som et 
område for fællesskab, �llid og gensidig respekt, 
er en vig�g del af skolens DNA.
Som nye �ltag �l at understø�e disse værdier 
har skolen i løbet af de sidste par år som den 
første skole i Sydslesvig gennemført en transfor-
mering af undervisningslokalerne fra den mere 
tradi�onelle �lgang med et bord og en stol pr. 
elev �l at anvende firmaet Environment for lear-
ning �lgang �l læringszoner i klasselokalerne. 
De�e har været en meget spændende proces, 
og opbakningen fra forældrene og Skoleforenin-
gen har været rig�g stor.
Den generelle oplevelse af konceptet er særde-
les posi�vt. Træerne vokser dog som bekendt 
ikke ind i himlen, og der er også her mulighed for 
�lpasninger, så det kommer �l at fungere endnu 
mere op�malt, og der er vi hele �den opmærk-
somme og i gang.
Af andre �ltag i skolens dagligdag, der skal styrke 
fællesskabet, trivslen og samarbejdet, kan næv-
nes, at skolen deltager i det af DAK-Gesundheit 
stø�ede program “Fit4future Kids”. De�e pro-
gram er et treårigt forløb, der er med �l at sæ�e 
fokus på bl.a. bevægelse, sunde kostvaner og 
det digitale liv. Det på en sådan måde, at både 
skole/personale, men også børn og forældre har 

�lgang �l og mulighed for at anvende forskellige 
typer materialer, der kan være med �l at skabe 
bedre vaner og en større forståelse for, at noget 
også kan være vanskeligt og bedst løses i samar-
bejde og åbne dialoger. 
Det sidste nye, skolen er involveret i, er et 
projekt, der hedder “Wachstum-h2” som skal 
hjælpe os �l at kunne håndtere frustra�oner 
og konflikter på en mere hensigtsmæssig måde. 
Her er det lykkes os ved hjælp af forældredo-
na�oner og et flot beløb fra Grænseforeningen 
for København og Frederiksberg at kunne klæde 
både personale, børn, men også forældre på �l 
at kunne håndtere �ng, der kan være vanskelige 
i et forpligtende fællesskab som skole/SFO er.
Kerneydelsen i hverdagen er dog stadigvæk un-
dervisning, læring og en pædagogisk værdifuld 
hverdag i vores skole og SFO, hvor vi formidler 
dansk sprog og kultur �l gavn og glæde for børn 
og voksne i og omkring Askfelt.
Skolen danner også rammen for voksenundervis-
ning i dansk, der foregår i weekenderne fordelt 
over året og giver forældre �l børn i børnehave 
og skole mulighed for at dyg�ggøre sig i det dan-
ske sprog.
Derudover holder også SSW �l i byen og omkring 
skolen, ligesom der er et ak�vt SSF-distrikt. Det 
betyder blandt andet også, at vi hvert år holder 
årsmøde på skolens område, hvilket al�d er en 
festlig dag krydret med tradi�oner. I år kan vi så 
sammen med alle vores gæster være med �l at 
fejre hundredåret for det først a�oldte årsmøde 
i Sydslesvig. 
Der findes også en gruppe spejdere i Askfelt: 
Bjerggruppen. De har også �l dels hjemme på 
skolens område, og som vi har et godt samar-
bejde med. Blandt andet har vi ved fælles hjælp 
fået anlagt et par sheltere, der både bliver benyt-
tet af skolebørn, spejdere, men også bliver lånt 
ud e�er forespørgsel. Spejderne er også al�d vil-
lige �l at deltage ved sommerfester, julebasarer, 
årsmøder og andre sammenkomster, hvilket er 
med �l at skabe ekstra liv og mangfoldighed i 
disse og i mindretalslivet i og omkring Askfelt i 
det hele taget.

                                                      Kasper Stavnsbo    

Indvielse af skolen d. 18.03.1951
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Vandretur på Pelvorm (Pellworm)

Vores vandretur på vadehavsøen 
Pelvorm fandt sted torsdag den 17, 
april 2025. Vi kørte i bil fra Flensborg �l 
Strucklahnungshörn på Nordstrand. Vi 
parkerede bilen på parkeringspladsen 
ved ankomsten og gik hen �l havnelejet. 
Kl. 10.30 steg vi på færgen, der sejlede 
�l den nye havn ud for kysten ved 
Tammensiel på vadehavsøen Pelvorm. 
Færgen afgik kl. 10.40. Sejlturen varede 
40 minu�er og kostede 15,50 Euro, t/r, 
pr. person. Vi sa�e os op på soldækket og 
nød det lune vejr, men da vi næsten var i 

havn, ændrede vejrsitua�onen sig, og vi 
befandt os pludselig i tæt tåge og kunne 
slet ikke mere se det markante fyrtårn i 
horisonten. Vi havde i forvejen planlagt 
en vandretur på 4,2 km fra den gamle 
havn i Tammensiel og �l det markante 
rød-hvide fyrtårn i sydsydvestlig retning.  
Men da vi var gået fra borde, steg vi først 
på  en gra�s shu�le-bus, der kørte os �l 
den gamle havn ved øens største landsby 
Tammensiel. Bussen er en gra�s service 
�l øens gæster. 

Pelvorm/Pellworm, 
en perle i Vadehavet i Nordfrisland

Den gamle havn i Tammensiel
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Vandretur på Pelvorm (Pellworm)

Et stænk af evighed

Da vi var ankommet �l „Alter Hafen“, 
orienterede vi os straks via vores 
medbragte kort over øen, og så startede 
vores vandring i retning mod fyrtårnet. 
Vejen  førte os gennem øens naturskønne 
landskaber, kunne vi spo�e, selvom det 
var ret tåget. Vi kunne også både se og 
høre utallige fugle og fuglestemmer. 
Aldrig nogensinde før havde vi set så 
mange fugle på én gang, og de følte 
sig åbenbart trygge, for man kunne 
komme ret tæt på dem. De samlede sig 
i store skarer på markerne, som de fløj 
skræppende, skrigende og skrålende hen 
over og også over vores hoveder i store 
forma�oner. Man følte ligefrem, at man 
selv var en del af en uendelighed, i denne 
mærkelige blanding af fuglelarm og en 
ellers ganske underfuld s�lhed. Det var, 
som om evigheden var fysisk �l stede på 
denne vidunderlige og helt fascinerende 
ø. 

Fyrtårnet dukker op

E�er ca. 3 km´s vandring syntes vi, at vi 
kunne se en mørk, høj og slank skygge 
gennem tågen, der e�erhånden også 
fik en rød-hvid farve, da vi nærmede os. 
Vi åndede le�et op. Tågen var ved at 
forsvinde, og vi begyndte også at kunne 
genkende nogle af de mangeartede 
fugleskarer ude på markerne. Vi så blandt 
andet et væld af bramgæs og gråænder 
og genkendte også flere skestorke. Der 
løb regnspover og ryler på engene, der 

var præget af afvandingsgrø�er, hvor der 
også kunne ses massevis af græssende får 
sammen med deres yndige påskelam.

Så nåede vi det vældige fyrtårn, der 
stadig var temmelig indhyllet i tåge – for 
meget �l, at vi kunne tage et fotografi, så 
vi beslu�ede os �l først at spise frokost 
– „Currywurst med Pommes“ på den 
lille cafeteria (Imbiss), der ligger tæt ved 
fyrtårnet. E�er en halv �mes �d fortsa�e 
vi vores vandring lidt længere vestpå, men 
da tågen nu var le�et lidt mere, tog vi dog 
nogle fotografier af fyrtårnet, inden vi gik 
videre. 

Fyrtårnet blev bygget i 1907. Det er ikke 

Fyrtårnet på Pelvorm.
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Vandretur på Pelvorm (Pellworm)

mere i brug, men man kan bes�lle en 
rundvisning i selve tårnet. Tårnet, der 
hviler på et fundament af pæle, rager 
41,5 meter op i landskabet og har guidet 
søfolk sikkert i land i over et århundrede. 
På vores fortsa�e vandring passerede 
vi a�er smukke strandenge, hvor vi 
kunne spo�e utroligt mange forskellige 
fuglearter. Vi så også lokale landmænd, 
der kørte med traktortrukne ajlevogne på 
deres marker.

Øens rige dyreliv

Pelvorm er præget af et rigt dyreliv, og 
det er ikke ualmindeligt at se flokke af 
vadefugle fouragere langs kysten. På 
visse �dspunkter af året kan man endda 
være heldig at se sæler, der soler sig 
på sandbankerne i det �erne – da skal 
man dog op på digerne, der omkranser 
hele øen, som ligger en meter under 
havets overflade. Vi så dog også sæler 
på sejlturen over �l øen. Pelvorm er en af 
de truede øer, hvis Grønlandsisen skulle 
smelte. Og det er der jo meget, der tyder 
på.

Som allerede nævnt flere gange foroven, 
er Pelvorm en sand perle for naturelskere, 
fugleentusiaster og for folk, der kan lide at 
cykle (Cykler udlejes f.eks. i Tammensiels 
gamle havn). Øen ligger midt i 
Na�onalpark Vadehavet og fungerer som 
vig�g rasteplads for tusindvis af trækfugle. 
Her kan man blandt andet opleve viber, 
ryler, storspover og rødben – og om 
foråret og e�eråret danser stæreflokkene 
i deres smukke forma�oner hen over 
engene (sort sol). Det er ikke kun fugle, 

der trives her. I de mange vandløb og 
grø�er på øen gemmer der sig frøer, 
firben og salamandre, og på engene ses 
får, heste og køer græsse fredeligt side om 
side. Vi så også i massevis af harer. Øen er 
et levende, a�alanceret økosystem, hvor 
menneske og natur lever i tæt samspil, og 
i vore øjne virkede øen aldeles uspoleret 
af turister, selvom der var rig�g mange 
feriehuse og ferielejligheder.

E�er ca. en kilometers ekstra vandring 
mod vestsydvest  vandrede vi godt 5 
1⁄2 km �lbage �l Tammensiel ad en lidt 
anden vej. Det havde været en ganske 
vidunderlig tur på en s�lle ø med 
skræppende og skrigende fugle, men 
disse lyde understregede bare øens 
s�lhed, syntes vi. 
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Lidt historie

Der blev talt frisisk på Pelvorm helt 
frem �l det 18. århundrede. I dag 
taler man pla�ysk og højtysk, men de 
frisiske rødder mærkes stadig tydeligt i 
befolkningens navne og kultur. Kendte 
e�ernavne som Jansen, Backsen, 
Knudsen, Nommsen og Nommesen 
vidner om forbindelsen �l Danmark 
og om den frisiske befolkning i 
Nordfrisland. Øen dækker et areal på 
3.744 hektar, er 6 km lang og 7 km 
bred, og omkring 1.500 mennesker har 
deres daglige liv her. Øen omkranses 
af et højt dige og består primært af 
landbrugsjord.



Vandretur på Pelvorm (Pellworm)

Ca. 5 km  fra fyrtårnet først mod 
vestsydvest og så mod nordnordvest, 
langs med diget,  finder du øens største 
seværdighed, nemlig den gamle Skt. 
Salvator-Kirke, også kendt som „die 
Alte Kirche“. Kirken blev opført i det 11. 
århundrede og fungerede i middelalderen 
som bispesæde. I dag står kun det solide 
tårn �lbage som markant ruin, der kan 
ses helt fra fastlandet. 
Det massive kampestensværk har i 
århundreder fungeret som sømærke for 
sejlere og som vartegn for øen. Omkring 
tårnet ligger en lille kirkegård med gamle 
gravsten, og her siges der at herske 
en stemning af �dens uundgåeligt og 
ubønhørligt raske forløb, der ikke kan 
stoppes. Den stemning vil vi meget gerne 
opleve igen. 

St. Salvator – en tårnruin fuld af historier

Turens afslutning
Vel ankommet �lbage �l Tammensiel gik 
vi ind på en hyggelig café i nærheden 
af stoppestedet for Shu�le-bussen, der 
skulle køre os �lbage �l færgen kl. 17.15. 
Vi nød en dejlig is med frugter samt to 
cappuccinos, og snart sad vi igen på 
færgen. Vi var træ�e og lidt forfrosne, 
men fyldte med begejstring over øen 
Pelvorm og fast beslu�ede på, at det ikke 
skulle vare længe, før vi tog derover igen. 
Næste mål skulle da være den gamle 
kirke, og vi ville selvfølgelig vandre derhen 
og �lbage igen. 10 km hver vej, men der 
er heldigvis mange bænke undervejs, og 
vi kan vel al�d finde en lille café eller en 
„Imbiss“, hvor vi kan styrke os på vejen.

Tekst og foto
Ami og Leif Jessen
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Historier fra Kongeåen

I 2021 var jeg turleder på en tur rundt om Søn-
derjylland for medlemmer af Lejre Museumsfor-
ening. Vi indledte turen med et besøg i Skibelund 
Krat ved Vejen. Kra�et rummer en mindelund for 
danskhedens forkæmpere i Nordslesvig i perio-
den 1864 - 1920 og andre na�onale monumen-
ter som Magnus stenen, der mindes historien 
om den dansk-norske middelalderkonge Magnus 
den Gode, der i 1034 nedkæmpede en vendisk 
hær i slaget på Lyrskov Hede ved Slesvig. 
Fra kra�et er der et kig ud over Kongeå dalen 
mod Sønderjylland. Det var lidt overraskende at 
høre flere af deltagerne spørge ivrigt �l, hvor er 
Kongeåen; for dem var åen åbenbart noget sær-
ligt - noget næsten my�sk. Det er jo oplagt som 
dansker, der ikke har set åen før, at få et særligt 
forhold �l denne å, som man må have hørt om i 
historie�merne i skolen og ved særlige lejlighe-
der. 
Da vi kørte �lbage �l Sjælland, havde jeg plan-
lagt, at deltagerne, der måske ikke var så kendte 
med Kongeå egnen og dens særlige historie, 
skulle have kaffe og kage på Kongeåkroen i Fol-
dingbro, hvor en af de gamle grænseovergange 
fra den tyske �d lå. Kroens baghave grænser op 
�l den dovent flydende Kongeå. Ved den lejlig-
hed gik det my�ske skær lidt af åen - den lignede 
jo enhver anden dansk å. 
Foldingbro var dog mere end en almindelig min-
dre dansk landsby; den havde langt op i �d e�er 

1864 og også e�er Genforeningen to kroer med 
250 meters afstand, den ene, Kongeåkroen, på 
den danske side af grænsene mellem Danmark 
og Preussen (Tyskland) og den anden, Foldingbro 
Kro, lå på den tyske side. Der kom toldere og 
poli� fra begge lande �l byen e�er 1864.  Byen 
voksede i det hele taget e�er 1864, da den nu 
var grænseby, Ved udkørslen fra Foldingbro mod 
Ribe står en meget beskeden sten hvid malet. Det 
er en tysk nivellementsten, fra de�e punkt udgik 
den geodæ�ske opmåling af Tyskland. I byen er 
der også en stor sten rejst ved Kongeåkroen �l 
minde om Genforeningen. 
Mine sjællandske medrejsende fik således et 
klart indtryk af, at Kongeåen var en gammel 
grænselinje. Fra 1864 �l 1920 markerede den 
en del af grænsen mellem Tyskland og Danmark. 
Tidligere markerede åen grænsen mellem kon-
geriget Danmark og hertugdømmet Slesvig, der 
havde samme fyrste som deres overhoved. Frem 
�l begyndelsen af 1800 tallet havde grænsen 
især betydning som toldgrænse, hvor kongen 
indkasserede store summer i told på eksporten 
af levende kreaturer og heste sydpå. 
Kongeåen fik sit navn i slutningen af 1600- tallet, 
formodentlig fordi det netop var her,  der blev 
opkrævet told �l kongen. I en periode bl. a. ved 
kongens borg Skodborghus syd for Vejen; den lå 
nærmest i åen; Navnet Skodborg blev oprindeligt 
skrevet Skotborg, skot er gammeldansk for skat. 
Her krydser Hærvejen Kongeåen Før det sene 
1600-tal hed det meste af åen Skodborg Å og 
længere mod vest, hvor åen løber ud i Vadehavet 
ved Vilslev hed åen Vilslev å. Åens ælde som et 
vandløb af betydning for folk viser sig også i, at 
åen i ældre �d blot hed Åen - slet og ret!
Kongeåen drager !
Åen har virket dragende på nogle af sjællænder-
ne på min udflugt i 2021, men det fortælles også, 
at da man e�er nederlaget i 1864 forhandlede 
om en fredstraktat mellem Danmark og de tyske 
stater, der deltog i 1864 krigen, var den preus-
siske konge, Wilhelm 1, meget forhippet på, at 

Kongeåen - mytisk og frelsende 
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grænsen skulle gå langs hele Kongeåen fra Vam-
drup i øst �l Vadehavet i vest, ca. 65 km. For den 
preussiske konge havde betegnelsen Königsau 
en my�ske klang, der bjergtog ham. Bismarck 
derimod holdt sig mere �l juraen/statsre�en for 
at undgå problemer med de øvrige europæiske 
stormagter. 1864 krigen havde jo sin udspring 
i konflikten om Danmarks forhold �l Slesvig og 
Holsten, derfor skulle den nye landegrænse gå 
langs grænsen mellem Hertugdømmet Slesvig 
og Kongeriget Danmark. Området syd for Kon-
geåen mellem Gredstedbro og  Ribe hørte �l de 
såkaldte kongerigske enklaver og skulle derfor 
ikke afstås �l Preussen. Kong Wilhelm var i sine 
følelsers vold og for at undgå ,at han forkludrede 
fredsforhandlingerne i Wien må�e Bismarck 
holde ham væk fra forhandlingerne om den 
endelige grænsedragning, så kongen ikke kom 
�l at gøre mere skade end gavn. Det blev der-
for kun en kortere del af Kongeåen, der kom �l 
at danne grænse mellem Danmark og Tyskland 
- fra Vamdrup i øst �l Kalvslund i vest og herfra 
gik grænsen mod syd for at dreje mod vest mod 
Vadehavet i Vester Vedsted sogn. Så det er ikke 
alle Kongeåens 65 km, der udgjorde grænsen 
mellem Preussen og Danmark. Kong Wilhelm 
må have været skuffet. Bismarcks poli�ske tæ� 
vandt over kongens følelsesladede forhold �l 
interna�onal poli�k.
Drillerierne mod de nye magthavere begyndte 
�dligt
»Sælger I fowl?«
E�er freden i Wien blev de tre hertugdømmer 
afstået �l Preussen og Østrig, der havde ha� 
ansvaret for krigen mod Danmark. E�er en krig 
mellem Preussen og Østrig i 1866 blev hertug-
dømmerne en del af Preussen. Året e�er befa-
lede kong Wilhelm at grænsepælene langs den 
dansk - preussiske grænse nu skulle gøres preus-
siske - det vil sige at pælene skulle forsynes med 
det preussiske kongelige våben: en ørn. 
De dansksindede i Slesvig og de tysk talende 
forkæmpere for et selvstændigt-Slesvig-Holsten 
under den augustenborgske hertug Friedrich 
(der Achte var begge imod  Slesvigs indlemmelse 

i Preussen. De lokale kunne derfor ikke dy sig 
for at gøre grin med det nye styre og dets nye 
grænsesymbol. Nogle spurgte f. eks. de preussi-
ske toldere, der stod ved grænsen, om de hand-
lede med fugle nu da der var kommet en ørn på 
grænsepælene!
Drillerierne blev flere og mere aggressive op 
gennem 1880erne og 1890erne. Den periode 
hvor de preussiske myndigheder lagde sig mere 
og mere i selen for at udrydde danskheden 
Nordslesvig.
Død mand vælter flagstænger
Ved Sdr. Hygum og Kamtrup skoler blev der i 
1890erne af tyskerne rejst flagstænger, hvorfra 
man flagede med den tyske ørn. Flagstængerne 
var malet i de tyske farver, hvide med sort spiral. 
Flagstængerne blev engang to gange med kort 
mellemrum savet ned og skåret i flere stykker. 
Det var jo en voldsom poli�sk forbrydelse, og 
de tyske gendarmer gjorde en stor indsats for at 
fange gerningsmanden, men da de ikke fik hjælp 
fra de  lokale, lykkedes det ikke at finde frem �l 
gerningsmanden. 
Jens Jørgensen, der var dansksindet kommu-
neforstander i Harreby, og som med sit lune 
drillede de tyske myndigheder, når han kunne 
komme �l det, var sammen med nogle tyske 
embedsmænd, da man fejrede kejserens fød-
selsdag. Man snakkede om den ulyksalige flag-
stangssag. Jens sagde da. »A trower no nok a 
ved, hvem der har gør`et«. (»Jeg tror nu nok, 
at ved, hvem der har gjort det«) han kom så �l 
forhør hos den tyske amtsforstander, der spurgte 
ham ud om sagen. Jens vred sig og sagde: »Ja, a 
har da kun soj te a troj nok te a vidst`et« (»Ja, jeg 
har da kun sagt, at jeg tror nok, at jeg vidste det«   
Men hårdt presset må�e Jens ud med, hvem 
han mistænkte. Han opgav så navnet på en gam-
mel mand i Harreby. Han havde fået mistanke �l 
ham, fordi han havde set nogle usædvanligt sto-
re foda�ryk på gerningsstedet. Han kendte ingen 
anden end den gamle mand, der havde så store 
fødder. Amtsforstanderen sendte så gendarmer 
ud e�er manden, men de kom �lbage med ufor-
re�et sag, da det viste sig at manden både var 
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død og begravet.
Under 1. verdenskrig gik det ikke længere for 
Jens Jørgensen, der nu var en gammel mand. 
Han blev arresteret af de tyske myndigheder og 
indsat i en kold og fug�g celle i Flensborg, hvilket 
førte �l hans død.

Krigene - den fransk -tyske krig 1870-71 og 1. 
verdenskrig
Danmark var så heldig ikke at blive direkte 
involveret i de to krige. Der var dog en stærk 
interesse i befolkningen for at gå med Frankrig 
i 1870 i håbet om at genvinde Slesvig ad den 
vej. Det blev heldigvis ikke �l noget, selvom der 
var forhandlinger om deltagelse i krigen mellem 
de to lande. Krigen endte i et stort nederlag for 
Frankrig og en samling af det tyske område i det 
tyske kejserrige.
Kongeåen var adgangen �l »Frihed«
Kongeå grænsen blev derfor godt bevogtet under 
krigen 1870-71og desuden holdt tyskerne natur-
ligt nok godt øje med de personer, der var ak�ve 
i de dansksindede kredse syd for Kongeåen. En 
af dem var gårdejer H. D. Kloppenborg i Køben-
hoved. Han havde i 1870 bygget et kampestens 
hus lige nord for Kongeåen tæt på Københoved 
– ganske få meter fra åen, her kunne han søge 
�lflugt, hvis tyskerne blev for nærgående. Huset 
havde han døbt “Frihed”. Foran huset var der en 
flagstang og over døren ind �l huset var malet 2 
dannebrogsflag. Desuden havde han fået lavet 
en bro over åen, så han hur�gt kunne komme 
over på den danske side, hvis det blev nødven-
digt, derfor kaldte han huset frihed. Huset står 
der endnu.
I den fransk - tyske krig blev blev mange franske 
krigsfanger anbragt i Nordslesvig. Flere af dem 
flygtede �l Danmark over Kongeå grænsen. En 
af dem, en oberst, var en meget kold januar nat 
i 1872 nået frem �l Københoved. Han vidste, at 
han var tæt på Danmark, men ikke hvor grænsen 
præcist gik.  Han gemte sig i det fri i den kolde 
nat, da han havde set at de tyske grænsevagter 
var tæt på. Han fik derfor forfrysningerne i fød-
derne. Da solen stod op, så han en å og lige på 

den anden side af åen et lille stenhus. Ud af det 
kom der en lille korpulent mand, der hejste Dan-
nebrog. Det var H. D. Kloppenborg, der i de dage 
for en sikkerheds skyld opholdt sig i “Frihed”. 
Franskmanden vidste nu, hvor grænsen gik og at 
han var få meter fra Danmark , og kravlende på 
hænder og fødder kom han gennem den kolde 
Kongeå og op �l huset uden at blive opdaget. 
Han kom under kærlig pleje i Skodborghus Kro 
og genvandt førligheden 
Kongeåen var adgang �l et fredeligt land i en 
barsk �d.
Første verdenskrig gav anledning �l, at mange i 
løbet af krigen søgte �lflugt �l Danmark. Det skal 
dog siges, at mange unge blandt de dansksin-
dede sønderjyder valgte at adlyde den tyske stat 
og gik med i krigen. Ca. 30.000 mænd fra Nord-
slesvig deltog som soldater i den tyske hær i 1. 
verdenskrig; ca 20% af befolkningen, heraf døde 
mellem 5.000 og 6.000. Hovedparten af dem må 
være kommet fra dansksindede familier. 
En af dem, der gik over Kongeåen for at slippe 
for krigens rædsler, var Hans Th. Hansen fra 
“Bjørnekær”  i Hjer�ng  sogn tæt på Kongeåen. 
Han blev indkaldt �l tysk militærtjeneste ved 
krigsudbruddet i 1914 og gjorde tjeneste i forsy-
ningstropperne både i Frankrig og i Rusland. Han 
fik sin første orlov et års �d e�er i 1915. Det var 
svært for ham at få orlov, fordi hans hjem lå så 
tæt ved grænsen, så tyskerne frygtede, han ville 
flygte �l Danmark, hvis han kom hjem på orlov. 
Desuden kunne det også trække ud med orlov, 
hvis de lokale myndigheder havde meddelt hans 
overordnede, at han var dansksindet. 
Hans Th. Hansens far bad så i 1915 om, at hans 
søn kunne komme hjem og hjælpe �l på gården 
i en periode. De fik intet svar på ansøgningen, 
men en a�en ringede telefonen, som man havde 
fået installeret kort �d før. Hans Th. Hansens 12-
årige søster tog den, og da der blev spurgt e�er 
hendes far, blev hun bange, kaldte på faderen. 
E�er samtalen kom faderen ind i stuen med 
blanke øjne og sagde, at deres søn havde fået 
orlov og nu var på Vojens sta�on og bad dem 
hente ham. Der blev dækket op med det bedste, 
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gården kunne skaffe med så kort varsel. Da Hans 
Th. Hansen e�er lang �ds venten kom hjem, in-
viterede man også den russiske krigsfange, som 
gården havde fået �ldelt som medhjælp, og som 
strengt taget skulle være låst inde om a�enen, 
ind �l spisning.
Hans Th. Hansen kom næste gang hjem på orlov 
i 1917. På det �dspunkt var alle klar over, at kri-
gen var ved at være tabt for Tyskland. Desuden 
stod Hans Th. Hansens bror over for at blive 
indkaldt. De gik da begge over åen �l Danmark. 
Familien fandt først ud af, at de var forsvundet �l 
Danmark, da det tyske poli� kom for at hente de-
res søn �lbage �l militærtjeneste. De to brødre 
havde fået hjælp fra deres gamle barnepige, 
Line, der boede tæt ved Kongeåen. Hun kendte 
grænsegendarmernes vagtskema og vidste, at de 
gik vagt ved åen enkeltvis, først gik de 50 meter 
�l hver sin side, så vendte de om for at mødes, 
dere�er vendte de om og gik igen 50 meter i 
modsat retning. Hun ledsagede brødrene ned �l 
åen, og sendte dem ned i vandet, da afstanden 
mellem gendarmerne var størst.  De kom godt 
over, og senere kunne Line meddele forældrene, 
at “pakkerne “ var blevet sikkert afsendt.
Hans Th. Hansen kom �l Sydsjælland, hvor han 
fik arbejde på en gård, her mødte han også sin 
senere hustru. I 1919 da krigen var slut, men 
Nordslesvig stadig var tysk, forsøgte de 2 unge 
at rejse �lbage �l Hjer�ng, for at hun kunne 
blive præsenteret for sine svigerforældre. De var 
usikre på, om de kunne komme over grænsen 
i den usikre �d lige e�er krigens ophør. Rejsen 
var besværlig, men det lykkedes dem at komme 
godt over grænsen ved at bes�kke de tyske gen-
darmer med flæsk.
Da der var miner i Kongeåen
I begyndelsen af det 20. århundrede var der 
mange, der emigrerede �l USA med Skandina-
vien – Amerika Liniens rutebåd Oscar II. Opkaldt 
e�er en svensk konge. Blandt de mange emigran-
ter fra Norden var der også mange dansksindede 
fra Sønderjylland. Der var også en anden og no-
get mindre båd af samme navn. Den sejlede 
også mod friheden og mere trygge forhold; det 

var færgen Oscar II af Nielsbygård. Gården var en 
�dligere herregård i Føvling Sogn. Gården lå på 
en sandbanke ganske tæt på Kongeåen. Færgen 
var en stor trækasse, der blev brugt �l at sejle 
sønderjyder, der ville illegalt �l Danmark over 
Kongeåen  under 1. Verdenskrig.  Passagererne 
ville �l Danmark for at hente fødevarer eller for 
at besøge familie nord for grænsen. Kaptajnen 
var fodermesteren på Nielsbygård. Fartplanen 
blev afpasset e�er de tyske grænsevagters og 
tolderes færden langs grænsen. De skulle helst 
ikke være vidne �l,  at færgen anløb Tyskland på 
�lbagevejen.
En gang gik det galt. Niels Skrædder og hans 
kone, Mine, ville tage et smut over grænsen. Ud-
turen �l Danmark gik godt, men på hjemturen 
kæntrede færgen med Mine ombord. Da man 
havde fået reddet hende op på land på den ty-
ske side af grænsen, blev de rejsende anholdt af 
de tyske grænsevagter og under militær eskorte 
ført �l Flensborg, hvor de blev sat i fængsel, an-
klaget for illegal grænsetrafik. De kom dog ud 
e�er nogle få dage. Senere forlød det, at der var 
blevet set miner i Kongeåen, men det var nu kun 
skrædderens Mine !
Et dansk firma redder en dansksindet sønderjyde 
fra militærtjeneste i 1. Verdenskrig
Firmaet Skodborg Korn, der i �den omkring 1. 
verdenskrig var ejet af storkøbmand P. Lauridsen 
i Vejen, fik i 1914 en ny leder, Johannes Christen-
sen. Han kom fra Tvis ved Holstebro. Han over-
tog posten e�er forretningsføreren Hollensen, 
der ved 1. verdenskrigs udbrud var blevet ind-
kaldt �l tysk militærtjeneste. Johs. Christensen 
kunne som dansk statsborger ikke indkaldes. I de 
første år i Skodborg spiste Johs. Christensen på 
Skodborg Vesterkro; han var ungkarl. 
En dag sad han og læste sin avis og talte med 
krovær�nden, så kom der pludselig en tysk sol-
dat ind i kroen og forlangte, at der skulle tales 
tysk. Johs. Christensen nægtede, han bad solda-
ten kigge i sit tyske pas og sagde så, at han følte 
sig mere hjemme her end soldaten. Soldaten 
blev rasende og trak sin bajonet. Andre krogæ-
ster holdt ham fast, medens Johs. Christensen 
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ringede �l soldatens kaptajn og forklarede si-
tua�onen. Soldaten blev dere�er overfly�et 
�l et andet tjenestested. I kornfirmaet var man 
optaget af at få Hollensen hjem fra tysk militær-
tjeneste. E�er en særlig a�ale med P. Lauridsen 
i Vejen opsagde Johs. Christensen sin s�lling i 
Skodborg og blev forretningsfører for en ny filial 
af kornfirmaet i Rødding. De tyske myndigheder 
blev derfor nødt �l at hjemsende Hollensen, da 
ingen anden kunne overtage ledelsen af Skod-
borg afdelingen. Han kom således helskindet 
gennem krigen, takket være sin danske forbin-
delse over Kongeåen i Vejen.

Danmark og Kongeå gænsen
Da kongen forsig�gt trodsede den europæiske 
storpoli�k.
Kong Frederik 8. tog i 1908 på en større Jyllands-
rejse.  Rejsen skulle begynde på Askov Højskole 
og slu�e hos statsministeren, I. C. Christensen, i 
Hee ved Ringkøbing. Inden kongen kom �l Askov 
opstod der en mindre udenrigspoli�sk krise som 
følge af kongens plan om at. besøge højskolen i 
Askov. I aviserne havde der stået, at kongen også 
ville besøge Skibelund Krat med mindesmær-
kerne for den danske bevægelse i Nordslesvig. 
Kongen ville især gerne se et af mindesmærker-
ne – den såkaldte Magnus  sten, der utvetydigt 
giver udtryk for håbet om en flytning af grænsen 
sydpå. I Berlin blev man vred over en så provoke-
rende handling fra den danske konges side,at der 
gik besked �l den danske ambassadør, at man fra 
tysk side misbilligede et sådan kongelig besøg i 
Skibelund Krat. Det blev derfor i udenrigsministe-
riet beslu�et ikke officielt at gøre noget ud af be-
søget i Askov og Skibelund og kongen må�e føje 
sig af hensyn �l den store nabo mod syd. Kongen 
kom �l Askov, blev modtaget på højskolen og det 
kongelige selskab overna�ede i Vejen.  Aviserne 
omtalt i deres dækning af turen, at kongen næ-
ste morgen havde været ude på en lille gåtur på 
egnen. Man turde dog ikke - af frygt for den store 
nabos reak�on - at sige offentligt, at han fak�sk 
forsig�gt havde trodset udenrigsministeriet, idet 

han sammen med sin adjudant var gået en læn-
gere morgentur ned �l Skibelund Krat for at se 
Magnusstenen og kaste et blik på det tabte land 
på den anden side af Kongeå dalen. Den spadse-
retur må�e ikke komme �l offentlighedens eller 
tyskernes kendskab. Her i 1908 skulle man i lille 
Danmark undgå alt, hvad der kunne irritere det 
mæg�ge Tyskland af hensyn �l det danske min-
dretals vilkår i Nordslesvig.
Kongeåens særlige status i den danske bevidst-
hed
I dag står mindet stadigt stærkt om Kongeåen 
som noget særligt og som rejsende kan man sta-
dig mærke, når man krydser åen, at nu kommer 
man ind i et område, der har ha� en lidt andet 
historie end området nord for åen. Gudenåen 
og Skjern å står også stærkt i den almene be-
vidsthed for deres natur kvaliteter - laks, åernes 
længde og størrelse, Kongeåen ligner en almin-
delig halvstor dansk å, men har fået en stærk 
posi�on i den folkelige bevidsthed takket være 
dens plads i den danske historie og som følge at 
de menneskelige dramaer af vidt forskellig art, 
der kny�er sig særligt �l netop den å. Det blev 
helt klart for mig, da jeg besøgte Skibelund Krat 
med det sjællandske rejseselskab i 2021, selvom 
jeg år fak�sk havde boet i nærheden af den i 
mere end 30 år.

Hans Jørgen Lych Larsen
Lejre �dligere Lindknud (ved Brørup)
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Skoleinspektør Me�e Tode, Jes Kruse-Skolen i 
Egernførde, er født i Danmark, eksakt i Brøn-
derslev i året 1967, og hendes e�ernavn i hin 
�d var Vissing-Jørgensen. Forældrene stammer 
fra Aarhus og var uddannede som hhv. læge og 
laborant. De bosa�e sig i Oksbøl i Nordslesvig, og 
her begyndte Me�e som 7-årig i 1. klasse i året 
1974, hvor alle, ligegyldigt, om man var intel-
ligent eller mindre begavet, begyndte i samme 
klasse. Sådan var det dengang.
E�er 9. klasse gik hun videre på gymnasiet og fik 
sin studentereksamen i Varde i 1986 med hoved-
fagene musik og sprog, og hun startede på uni-
versitetet i København og var færdig som cand. 
mag. i 1998 e�er 10 års studium, men der skete 
meget forinden, der forandrede hendes liv.
For det første var hun økonomisk nødt �l at ar-
bejde lidt ved siden af studiet som oversæ�er i 
dansk-tysk og dansk-engelsk. Også et 3 måneders 
ophold på Ryslinge Højskole i året 1987 var der 
plads �l, men så gik det også videre. Hele verden 
skulle opdages, og rejsen gik �l Jugoslavien (som 
det hed dengang), Grækenland, Tyrkiet, Syrien, 
Jordan, Pakistan, Indien og Nepal. Også lidt af 
Rusland blev besøgt, men i 1990 skulle Amerika 
visiteres, og e�er det arbejdede hun som kok et 
par måneder i Great Bear Lake i Canada, og ud 
over det tog hun jobs, hvor det var muligt. Penge 
�l det daglige brød, forbrug af tøj og så videre 
skulle tjenes.
Men hvad skete der familiemæssigt? Hun lærte 
sin første mand at kende i venskabskredsen. Han 
kom fra Kiel, og de blev gi� i 1992 og fly�ede �l 
Altona ved Hamborg, hvor han havde fået en god 
s�lling. Deres to børn, som nu er voksne og bo-
sat i Danmark, blev født. Men ægteskabet holdt 

desværre ikke.
Men hvordan gik det nu videre? Me�e skulle 
klare sig selv, og hvis alle de forskellige arbejds-
pladser og kurser, hun har gennemført eller har 
sat sine ben i, skal nævnes, bliver det for meget 
af det gode, så det udelades. Kun de vig�gste 
s�llinger nævnes:
2005-2007 meritlærer ved CVU Sønderjylland 
med linjefagene dansk og engelsk.
2007-2008 lærer ved Husum Danske Skole og 
sam�digt 12 ugentlige �mer på Bredsted Danske 
Skole fra januar �l juli 2007.
2008-2016 lærer på A.P. Møller Skolen i Slesvig 
og skolekonsulent for engelsk.
2007-2020 Leder af CFU (Centralen for Undervis-
ningsmidler, Skoleforeningen).
Sidstnævne havde for øvrigt forlangt, at hun 
skulle have en folkeskolelæreruddannelse, og 
de�e blev gjort på seminariet i Haderslev, det 
meste online eller fredag/lørdag en gang imel-
lem gennem godt to år, så Me�e er dobbeltud-
dannet.
2020 blev hun udnævnt �l at være viceskolein-
spektør på Jes Kruse-Skolen i Egernførde under 
skoleinspektør Peter Olesen Müller, og da han 
gik på pension i året 2021, var det næsten forud-
bestemt, at Me�e skulle overtage denne s�lling, 
og det gjorde hun gerne, da hun er enormt glad 
for at arbejde som skoleleder, og også for de 
ugentlige �mer i engelsk og håndarbejde.
Hendes hensigt er at blive på skolen �l pensione-
ringen, der nok først finder sted om 10-12 år.
Forøvrigt har hun fundet sig en ny mand, er godt 
�lfreds med livet, boede før i Hasenheide, men 
er nu fly�et �l Carlshöhe, et smukt sted. Begge 
steder ligger i Egernførde.
Til sidst lidt om Jes Kruse-Skolen. Den blev bygget 
og betalt af Slesvig-Ligaen, og den blev senere 
overtaget af Dansk Skoleforening for Sydslesvig. 
Skolen har for �den ca. 300 elever, og der er 
ansat 29 lærere. Frem�den ser udmærket ud for 
skolen, da de to �lhørende børnehaver med vug-
gestuer er godt fyldte.
Som afslutning en tak �l Me�e Tode for den �d, 
hun ofrede �l mig med interviewet.

Anne Oesterle

Me�e Tode
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Slesvig-Ligaens Landsmøde 2025 

Lørdag den 20. september 2025 kl. 14.15  
 

”Det Danske Hus” 
Alter Husumer Weg 220 
24941 Flensburg/Weiche 
 

DAGSORDEN 
 

1. Valg af dirigent. 
 

2. Valg af protokolfører og 2 stemmetællere. 
 

3. Formandens beretning. 
 

4. Fremlæggelse af foreningens regnskab til godkendelse (bilag 1)  
 

5. Fremlæggelse af fondens regnskab (bilag 2).  
 

Bilagene er trykt i Thyras Vold nr. 924 
 

6. Fremlæggelse af det kommende års driftsbudget til godkendelse. 
 

7. Valg af bestyrelsesmedlem - på valg er:  
 

- Gunnar Hattesen 
- Jens Hønholt 

 
8. Valg af 2 suppleanter - på valg er:  
- Kerstin Pauls og Christian Dirschauer. 

 
9. Valg af statsautoriseret / registreret revisor.  

Nuværende revisor er: Ernst & Young P/S  
6400 Sønderborg. 

 
    10.Behandling af indkomne forslag. 
 
    11.Eventuelt  
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Indtægter 2024 2023 2022

Kontingent 38.614 38.112 7.250
Bidrag, renter og udbytte 52.314 9.443 27.769

90.928 47.555 35.019

Udgifter

Drift,kontorhold m.v. -71.081 -61.263 -87.555
Thyras Vold -41.092 -50.647 -47.799

-112.173 -111.910 -135.354

Driftsresultat -21.245 -64.355 -100.335

Indsamlinger og uddelinger
Ingået bidrag og gaver 2.160 51.995 13.223

Til disposition 2.160 51.995 13.223

Årets resultat -19.085 -12.360 -87.112
Uddelt støtte til Sydslesvig 0 0 0
Overført til Slesvig-Ligaens Fond 0 0 0

Der disponeres således: 
Hensat Landsindsamling 1.135 -1.186 -23.799
Hensat til senere disposition 17.950 -11.174 -63.313

19.085 -12.360 -87.112

Balance pr. 31. december 
Aktiver
Tilgodehavender 0 0 12.059
Aktier 0 0 0
Obligationer og investeringsbeviser 446.485 373.823 335.946
Flensborg Avis 48.878 48.831 48.724
Union Bank 52.220 52.171 52.056
Likvid beholdning 58.045 77.226 77.750
Aktiver i alt 605.628 552.051 526.535

Passiver
Egenkapital
Egenkapital primo 505.228 478.526 632.651
Årets kursregulering 72.662 37.876 -90.812
Hensat til disposition -17.950 -11.174 -63.313
Egenkapital i alt 559.940 505.228 478.526

Hensat forpligtelse særlige formål
Landsindsamlingen 30.688 31.823 33.009

Hensatte forpligtelser 30.688 31.823 33.009

Kortfristet gældsforpligtelse 15.000 15.000 15.000

Passiver i alt 605.628 552.051 526.535

Regnskab 2024
I henhold til Slesvig-Ligaens vedtægters §5 offentliggøres regnskabet her.

Foreningens driftsregnskab (alle beløb i DKK)
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Driftsregnskab for Slesvig-Ligaens Fond 2024 2023 2022
INDTÆGTER

Bidrag, renter og udbytte 100.760 2.584 433.315
Kurstab 0 0 -213.697
Renter 1.132 586 -2.186
Indtægter i alt 101.892 3.170 217.432

UDGIFTER
Møde- og rejseudgifter 3.854 0 0
Drift, revision, m.v. 11.382 12.737 13.932
Forvaltningsgebyr 4.280 3.810 4.000

19.516 16.547 17.932

Årets resultat før skat 82.376 -13.377 199.500
Skat af årets resultat, inkl. rente - godtgørelse 16 206 26

ÅRETS NETTORESULTAT 82.392 -13.171 199.526

Årets nettoresultat fordeles i 
overenstemmelse med vedtægternes 
bestemmelser således:

Almennyttige legatuddelinger 170.042 85.004 160.000
Konsolidering af den bundne egenkapital
maks. 25 % af årets mettoresultat eksl. 
Kursregulering. 20.598 0 76.204
Kursgevinst * 0 0 -105.288
Overførsel til disponibel kapital -108.248 -98.175 68.610

82.392 -13.171 199.526

Balance pr. 31. december
AKTIVER
Bundne aktiver 3.940.875 3.606.609 3.298.353
Disponible aktiver 172.815 281.063 379.238
Aktiver i alt 4.113.690 3.887.672 3.677.591

PASSIVER
Bunden egenkapital 3.940.875 3.606.609 3.298.353
Disponibel egenkapital 162.815 271.063 369.238
Egenkapital i alt 4.103.690 3.877.672 3.667.591
Gæld 10.000 10.000 10.000
Passiver i alt 4.113.690 3.887.672 3.677.591

*Realiseret kurstab ovf. til bunden kapital

Regnskab 2024

Slesvig-Ligaens Fond

(Alle beløb i DDK)

Sydbanks Forvaltningsafdeling

Tim Frandsen, Forvaltningschef

bilag 2
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Horst-Werner J. Knüppel formand horst.wj.knueppel@gmail.com

Gunnar Hattesen næstformand gunnar_hattesen@hotmail.com

Jens Hønholt kasserer ajhoenholt@gmail.com

Hans Jørgen Lych Larsen sekretær lychlarsen@hotmail.com

Anne Oesterle bestyrelsesmedlem tlf.: 0049-43466406

Kerstin Pauls suppleant paulskerstin@web.de

Finn Limbrecht suppleant finn@spejder.de

Horst-Werner Knüppel formand horst.wj.knueppel@gmail.com

Gunnar Hattesen næstformand gunnar_hattesen@hotmail.com

Jens Hønholt kasserer ajhoenholt@gmail.com

Anne-Margrete Jessen ansvarshavende redaktør amjess@aol.com

Horst-Werner Knüppel formand horst.wj.knueppel@gmail.com

Anne Oesterle bestyrelsesmedlem tlf.: 0049-43466406

Gunnar Hattesen næstformand gunnar_hattesen@hotmail.com

Wolfgang Bradtke webmaster   wolbra@dkd-web.de

TILLIDSPOSTER I SLESVIG-LIGAEN 2024-25

SLESVIG-LIGAENS BESTYRELSE

THYRAS VOLD  -  REDAKTION

SLESVIG-LIGAENS HJEMMESIDE

BESTYRELSEN FOR SLESVIG-LIGAENS FOND

DET DANSKE HUS

DET DANSKE HUS
Alter Husumer Weg 220

D-24941 Flenburg
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Følg også med på Slesvig-Ligaens hjemmeside: www.slesvigligaen.dk

Stof til næste nummer af bladet senest den 01. oktober 2025

THYRAS VOLD - udgivet af Slesvig-Ligaen
Højgårdvej 2, Sædding, DK-6900-Skjern, tlf. (+45) 2015 1687

e-mail: horst.wj.knueppel@gmail.com
Bankkonto: Sydbank 8065-1039275

REDAKTION
Anne-Margrete Jessen (ansvarshavende redaktør), Haferstieg 20, D-24941 Flensburg,   -  e-mail: amjess@aol.com   -    tlf. (+49) 461-8400724

Horst-Werner J. Knüppel (formand), Højgårdvej 2, Sædding, DK-6900 Skjern - e-mail: horst.wj.knueppel@gmail.com
Anne Oesterle, Alte Ziegelei, D-24214 Gr. Königsförde,   -  tlf. (+49) 4346 6406

Gunnar Hattesen  -  gunnar_hattesen@hotmail.com

Grafik og design: Willi Hansen      •      Tryk: Flensborg Avis

ISSN 0902-707

SLESVIG-LIGAENS LANDSMØDE 2025
afholdes  lørdag, den 20. september 2025 i

DET DANSKE HUS
Alter Husumer Weg 220  

D-24941 Flensborg

PROGRAM

Kl. 12.00 Spisning (Slesvig-Ligaen er vært)
Kl. 13.00 Foredrag/Debat: Tema med fokus på 
                          Sydslesvig og det danske mindretal
Kl. 13.45 Kaffebord, hvor Slesvig-Ligaen er vært
Kl. 14.15 Landsmødet begynder
 Dagsorden, bilag og kørselsvejledning findes inde i bladet.

Af hensyn til såvel spisningen og det arrangerede kaffebord bedes 
om tilmelding til foreningens formand

Horst-Werner J. Knüppel på mobil: (+45) 2015 1687 
eller på mail: Horst.wj.knueppel@gmail.com

Senest den 15. september 2025.


